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Jön, megy, újra jön, újra megy. 

Amíg nincs vakcina, arra kell 

berendezkednünk, hogy az éle-

tünk része az aktuális járvány-

ügyi helyzethez való folytonos 

alkalmazkodás - ezekkel a sza-

vakkal zártam augusztusi anya-

gomat. 

hát itt van…újra…megint… 

Az életünk egy hónapja megint 

ONLINE lett, újra vannak korlá-

tozások, tiltások, idősávok, ja és 

KIJÁRÁSI TILALOM. 

ONLINE VOLT a Húsvét, a bal-

lagás, az évzáró, és nyaralni is 

ONLINE módban voltunk K.-

val. 

Bár az idei év nem a megszokott 

módon alakult a pandémia mi-

att, a képviselő-testület úgy 

döntött, hogy az advent adta 

várakozást idén is a település 

lakóival együtt szeretnék megél-

ni. A fennálló koronavírus terje-

dését megelőző szigorítások ér-

telmében nem megengedett a 

gyülekezés, így egyedi módon 

találtak erre megoldást. A négy 

adventi vasárnapon 17-

órakor az önkormányzat online 

felületein (youtube-csatorna, 

facebook, honlap) teszik közzé 

az adventi gyertyagyújtásról 

készített videót. 

Tavaly ilyenkor az ADVENTI 

vasárnapokon találkoztunk a Bu-

zás Andor Művelődési Ház ud-

varán, hogy meggyújtsuk az ad-

venti koszorún a gyertyát. A te-

lepülés vezetője, a képviselő-

testület tagjainak, valamint a 

civilszervezetek gondolatait kö-

vetően fellobbanjon a láng. Köz-

ben lobogott a tűz a kemencé-

ben, forralt bor és sütemények 

illatával egy kicsit megálltunk 

BESZÉLGETNI a régi időkről, 

egy kicsit elmerengtünk a múl-

ton  és  talán  kerestük  a régi 

karácsony hangulatát.  

 

 

hát itt van…újra…megint… 

A járványhelyzet a hagyomá-

nyos formában ezt is meghiúsí-

totta, ezt a nagyon szép adventi 

várakozást, hagyományt ami a 

„Szőlősieket” a művelődési ház 

udvarára vonzza nem lenne jó 

abbahagyni, hiszen egyre na-

gyobb érdeklődésre tartott szá-

mot az utóbbi időben. 

Van már ONLINE ADVEN-

TÜNK IS….  szívesen kihagy-

tam volna. 

Hála ennek a digitális világnak, 

az online médiának az otthonok-

ba eljut az ünnepi gyertyagyúj-

tás. A koszorún az első gyertyát 

november 29-én, Sándor Tibor 

polgármester lobbantotta láng-

ra, aki minden vasárnapon meg-

gyújtja majd a soron következő 

gyertyát. 

Idén különösen szükségünk 

van a növekvő fényre  

szívünkben.  

                                            eRTé 

ZSONGORKŐI 
LELÁTÓ Kővágószőlős Község Önkormányzatának 

ingyenes lapja - 2020. 12.18. 
Megjelenik 450 példányban 

Csak úgy… 

A Hivatal ügyfélfogadási ideje: 

A tavasszal már bevált „ablakon ko-

pogtatós” rendszer működik. 

Hétfő: 7:00-12:00 és 12:30-16:30 óra 

között 

Szerda: 7:00-12:00 és 12:30-15:30 óra 

között 

Péntek: 7:00-12:00 óra között 

Kedden és csütörtökön nincs ügyfél-

fogadás. 

 

Ünnepi nyitva tartás: 

December 24.-27. között  

ZÁRVA 

December 28.-31. között 

ügyeletet tartunk a megszo-

kott ügyfélfogadási időben. 

Ügyfélfogadás : 

2021. január 4-től 
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Sándor Tibor polgármesterrel ebben 

a hónapban az elmúlt időszak esemé-

nyeiről beszélgettünk, többek között 

az önkormányzat feladatairól, és a 

vírushelyzetről. 

Polgármester Úr! Eltelt egy év, egy 

nem is könnyű év, gondolom, nem 

erre számítottak. 

Az elmúlt egy év nem adott túl sok 

okot arra, hogy nagyon kihúzhassuk 

magunkat. Viszont el kell mondanom, 

hogy a járvány okozta nehézségeket jól 

kezeltük annak ellenére, hogy a jár-

vány tavaszi, első hulláma, nálunk ko-

rán jelentkezett. Köszönet a képviselő-

testületi tagoknak és főleg Varga Ba-

lázs alpolgármester úrnak, aki rengete-

get dolgozik. Az új felállású közös 

hivatal is zökkenőmentesek végzi a 

munkát a lakosság nem érzékel negatív 

változást minden rendben van. 

 A vírus újra és újra felülír mindent, 

egyre többen esnek át a betegségen, az 

önkormányzat és a polgármesteri hi-

vatal dolgozói között megkapta e vala-

ki a vírust? Hogyan és mennyire tud-

ják zökkenőmentesen végezni a fela-

datokat? 

Szerencsére a dolgozóink valamennyi-

en egészségesek, eddig senki nem kap-

ta el a korona vírust. Vigyázunk ma-

gunkra és minden lakosra. A hivatali 

munka is igazodott az előírásokhoz, 

minden szabályt igyekezünk betartani. 

Hogyan készülnek a télre? Ha jól tu-

dom, idén is vállalkozó fogja végezni a 

síkosság mentesítést. 

A közterületek karbantartása nagyon 

sok feladatot adnak egész évben. En-

nek része a téli hó eltakarítás, síkosság 

mentesítés is. Felkészültünk, szerző-

dést kötöttünk, és a szükséges szóróa-

nyagot is beszereztük. 

Azért sikerekről is beszámolhatunk? 

Igen! Az önkormányzat informatikai 

eszközparkjának cseréjére benyújtott 

pályázatunk sikeres volt, a kért infor-

matika eszközök megérkeztek és hasz-

nálatba is vettük már őket. 

A másik eredményes pályázatunk a 

Magyar Falu Program keretein belül az 

önkormányzati étkeztetési fejlesztések 

( konyha fejlesztés ) támogatása, mely-

ről a támogatói okiratot is megkaptuk 

már. Maga a pályázat jövő évben fog 

megvalósulni. 

Mit jelent a kormány által elrendelt 

rendkívüli kormányzás, a veszélyhely-

zet a testületi ülésekre és a rendezvé-

nyekre nézve? 

Köztudott, nincsenek testületi ülések, a 

szükséges döntéseket a polgármester 

egy személyben hozza meg. Ez nem 

jelenti azt, hogy a képviselő tagok 

semmiről ne tudnának. A döntések 

előtt konzultálunk, véleményeiket 

meghallgatom, figyelembe veszem. 

Rendezvények elhalasztásáról, támoga-

tásokról, rendeletek módosításáról kel-

lett dönteni. Ilyen például: a lakosság 

karácsonyi támogatása, Népkonyha, és 

a letelepedési támogatás bevezetése, 

temetési segély mértékének emelése, 

vagy a lakás és temető rendeletének 

módosítása. 

eRTé 

Hatékonyság, gördülékenység, bizalom 

Magyarország Kormánya 2020. november 4. napjától az élet

- és vagyonbiztonságot veszélyeztető tömeges megbetege-

dést okozó SARS-CoV-2 koronavírus világjárvány követ-

kezményeinek elhárítása, a magyar állampolgárok egészsé-

gének és életének megóvása érdekében Magyarország egész 

területére veszélyhelyzetet hirdetett ki. 

A katasztrófavédelemről és a hozzá kapcsolódó egyes törvé-

nyek módosításáról szóló törvény előírása szerint veszély-

helyzetben a települési önkormányzat képviselő-

testületének  feladat- és hatáskörét a polgármester gyakorol-

ja, ezért a Képviselő-testület hatáskörébe utalt közmeghall-

gatás megtartására nincs jogszabályi lehetőség. 

A törvényi rendelkezés miatt Sándor Tibor polgármester 

2020 évi beszámolóját a település lakói a honlapon (http://

www.kovagoszolos.hu/hu/hirek/cikk/433/beszamolo-

lakossagi-kozmeghallgatashoz-20201112) megtekinthetik, és 

írásban kérdéseket tehetnek fel. A feltett kérdésekre a vála-

szokat az érintettek írásban kapják meg. 

A veszélyhelyzet kihirdetése miatt elmaradt a Közmeghallgatás  
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Különleges jogrend van hatályban 
Magyarországon, de mit jelent ez pontosan? 

Hogyan érinti ez az önkormányzatokat? Dr. Szurdi Bá-

lint válaszolt. 

Az Országgyűlés 2020. november 4-től különleges jogren-

det hirdetett ki egész Magyarország területére. De hogyan 

érinti ez az önkormányzatokat, a képviselőket a döntéshoza-

talban? Erről adott részletesebb tájékoztatást  dr. Szurdi 

Bálint, jegyzői referens.     

Ez milyen mértékben érinti az önkormányzatnál műkö-

dő képviselő-testületeket? Miben kell máshogy eljárniuk, 

mint a megszokottak? 

A jogszabályi előírások alapján különleges jogrend esetén a 

Képviselő testület nem ülésezhet, a Polgármester egy sze-

mélyben jár el a képviselő-testület helyett. Önállóan hozhat 

a település életét érintő határozatokat, alkothat rendeleteket. 

Jogosan merül fel a lakosság részéről a kérdés, hogy önkor-

mányzati rendeletet alkothat-e a polgármester, hiszen a kép-

viselő-testület nemcsak határozatot hoz, hanem rendeletet is 

alkot. 

Nyilvánvalóan a Polgármester nem élhet vissza a ráruházott 

hatalommal. Ezt hivatott biztosítani a veszélyhelyzet idején 

is működő kormányhivatali kontroll, illetve a veszélyhelyzet 

megszűnését követően az újra ülésező Képviselő-testület 

újra tárgyalhatja a veszélyhelyzet alatt hozott polgármesteri 

döntéseket. Így volt ez tavasszal is, az akkor hozott polgár-

mesteri döntéseket a képviselő-testület változatlan tartalom-

mal hatályban tartotta. Ezen felül nálunk a Polgármester Úr 

az internet nyújtotta kommunikációs csatornák segítségével 

igyekszik kikérni képviselő-társai előzetes véleményét a 

döntései előtt.  

Kővágószőlős lakossága hogyan és hol tájékozódhat a rend-

kívüli jogrend alatt született polgármesteri döntésekről, ren-

deletekről? 

A megszokott módon Kővágószőlős honlapján és Facebook-

oldalán, valamint a Zsongorkői Lelátóban. 

Ennek következtében a Hivatalban is a tavasszal már bevált 

„ablakon kopogtatós” rendszer működik. 

A kormányzati intézkedésekről hivatalos tájékoztató a 

koronavirus.gov.hu oldalon található, de az újabb intézkedé-

sekről a helyben szokásos módon is tájékoztatjuk a lakossá-

got. 

Kérjük a veszélyhelyzetre tekintettel hozott intézkedéseket 

mindannyiunk egészsége érdekében tartsák be! 

Emlékezés az elődökre 

76 éve, a második világháborúban elhunyt körjegyző dr. 

Ágoston József emléktáblájánál helyezte el a megemléke-

zés koszorúját december 1-én Kővágószőlős Község Ön-

kormányzata nevében Sándor Tibor polgármester és Dr. 

Szurdi Bálint jegyzői referens. 

Dr. Szurdi Bálint jegyzői referens hozzátette, 

hogy november 4-től él a különleges jogrend, hatálya 

tizenöt napra szólt, de már a lejárta előtt meghosszabbította 

azt az Országgyűlés további kilencven nappal, 2021. feb-

ruár 08-ig. Egyelőre addig tart a veszélyhelyzet. A jelenlegi 

jogszabályok alapján, minden rendelet, ami ezzel kapcsola-

tos február 08-ig van hatályban. 

https://vira.hu/2020/11/10/ma-szavaznak-a-rendkivuli-jogrend-90-napra-torteno-meghosszabbitasarol/
https://vira.hu/2020/11/10/ma-szavaznak-a-rendkivuli-jogrend-90-napra-torteno-meghosszabbitasarol/
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Az avar és kerti hulladék nyílt téri égetéséről  

2021. január 1-től átmenetileg 

marad a jelenlegi szabályozás. 

Továbbra is az önkormányzati 

rendeletnek megfelelően nyílt 

téren is el lehet égetni az avart és 

a kerti hulladékot! 

A helyi önkormányzati feladatok 

közé tartozik a helyi környezetvé-

delmi feladatok ellátása. A környe-

zet védelmének általános szabályai-

ról szóló 1995. évi LIII. törvény 

szabályozása szerint jelenleg az 

önkormányzat képviselő-

testületének hatáskörébe tartozik a 

háztartási tevékenységgel okozott 

légszennyezésre vonatkozó egyes 

sajátos, valamint az avar és kerti 

hulladék égetésére vonatkozó sza-

bályok rendelettel történő megálla-

pítása. A levegő minőségének javí-

tását, ezáltal a lakosság egészségé-

nek védelmét szolgálja az a terve-

zett szabályozás, mely szerint az 

avar és kerti hulladék nyílt téri ége-

tésének teljes tilalmát vezetné be a 

törvénymódosítás. A veszélyhely-

zet ideje alatt alkalmazandó, leve-

gőminőséggel összefüggő szabá-

lyokról szóló 549/2020. (XII. 2.) 

Korm. rendelet azonban feloldja ezt 

a tilalmat. Kimondja, hogy a 

„478/2020. (XI. 3.) Korm. rendelet 

szerinti veszélyhelyzet megszűné-

séig a települési önkormányzat 

képviselő-testületének hatásköré-

be tartozik a háztartási tevékeny-

séggel okozott légszennyezésre 

vonatkozó egyes sajátos, az avar és 

kerti hulladék égetésére vonatkozó 

szabályok rendelettel történő meg-

állapítása.” 

Ennek értelmében Kővágószőlős 

Községi Önkormányzat Képvise-

lő-testületének az avar és kerti 

hulladékok nyílttéri égetéséről 

szóló  önkormányzati rendelete 

egyelőre hatályban marad! 

2020. december 15. napján lép hatály-

ba Kővágószőlős Község Önkormány-

zat Polgármesterének 10/2020. (XII. 

15.) önkormányzati rendelete a csalá-

dosok letelepedési támogatásáról, 

mely alapján a Kővágószőlősre költö-

ző gyermekes családok a gyermekek 

számától függően akár 250.000,- Ft 

egyszeri, vissza nem térítendő támoga-

tást kaphatnak, amennyiben gyermeke-

ik a helyi iskolába, óvodába járnak. A 

támogatás részletes szabályait, feltét-

eleit a fenti önkormányzati rendelet 

szabályozza. Kérdés esetén a Pellérdi 

Közös Önkormányzati Hivatal Kővá-

gószőlősi Kirendeltségének munkatár-

sai készséggel állnak rendelkezésükre. 

 

2021. január 1. napjától módosul a 

helyi temetőről és a temetkezésről szóló 

1/2019. (I. 22.) önkormányzati rende-

let. A módosítás értelmében ezentúl 

lehetővé válik az urnasírhelybe történő 

temetkezés. A temetkezés ezen módjá-

val kapcsolatos kérdéssel forduljanak 

bizalommal Sándor Tibor Polgármes-

ter Úrhoz. 

 

2021. január 1. napjától módosul a 

szociális ellátások helyi szabályairól 

szóló 2/2015. (II. 25.) önkormányzati 

rendelet. A módosítás értelmében a 

temetési segély összege az eddigi 

50.000,- Ft-ról, 100.000,- Ft-ra emel-

kedik. A temetési segély igénylésével 

kapcsolatban keressék a Pellérdi Kö-

zös Önkormányzati Hivatal Kővágó-

szőlősi Kirendeltségének ügyintézőit. 

Önkormányzati rendeletek 

A gépjárműadóról szóló 

1991. évi LXXXII. tör-

vény 2021. január 1-től 

hatályos módosítása értel-

mében a gépjármű adózta-

tással kapcsolatos felada-

tokat a továbbiakban az 

állami adó-és vámhatóság látja el.  A 2020. decem-

ber 31-ig terjedő időszakra vonatkozó befizetési köte-

lezettségeket, elmaradást, hátralékot az önkormányzati 

adóhatósághoz kell teljesíteni és az esetleges visszafi-

zetési igényt is az önkormányzati adóhatóság téríti 

vissza, azonban a 2021. január 1-től kezdődő időszak 

befizetési kötelezettségeit az állami adó-és vámható-

sághoz kell teljesíteni!  

Felhívjuk a figyelmet arra, hogy amennyiben az adó-

alany adótartozása az egy évi adótételt meghaladja, az 

állami adó-és vámhatóság kezdeményezheti a gépjár-

műnek a forgalomból való kivonását!!! 

Dávor Lászlóné dr. Farkas Ildikó 

Változások a gépjárműadóztatásban! 



2020.12.18.  

5 

A járványügyi helyzet miatt jellemzővé vált az online rende-

lés, kiszállíts, nem készpénzes fizetés előtérbe kerülése, ez 

azonban az ünnepek közeledtével még nagyobb teret hódít 

majd a kereskedelmi szektorban. 

Ajánljuk figyelmébe az online vásárlás 11 aranyszabályát: 

1. Vásároljon megbízható forrásból! 

2. Ellenőrizze a véleményeket és értékeléseket a kereskedő-

ről, termékről! 

3. Gondolja át kétszer, mielőtt fizet! 

4. Használjon bankkártyát, amikor online vásárol! 

5. Ellenőrizze, hogy a vásárlás nem jár-e ismétlődő díjfize-

téssel! 

6. Ne küldjön pénzt ismeretlen személynek! 

7. Ne küldje el bankkártya-adatait e-mailben vagy lefotózva! 

8. Ha nem vásárol, ne adja meg a kártyaadatait! 

9. Ellenőrizze a weboldal fizetési biztonságát! 

10. Győződjön meg az adatátvitel biztonságáról! 

11. Mente el az összes, online vásárláshoz kapcsolódó  

Az online vásárlásról 

Idén az önkormányzat a pandémiás 

helyzetre való tekintettel, mely miatt a 

Mikulás nem jelenhetet meg a művelő-

dési házban, az óvodában, és az iskolá-

ban, hogy a megszokott szán-

ján meglátogassa a Falu gyermekeit, 

ezért péntek reggel krampusza segítsé-

gével „elautózott” az óvodához, és az 

iskolához, hogy a kiscipőkben egy-egy 

darab mikulás csomagot elhelyezze. 

Ebben az évben a Mikulás ajándékai 

nem a megszokott módon jutottak el a 

településes gyermekeihez. A szemé-

lyes találkozásra a vírushelyzet miatt 

sajnos nincs lehetőségük, így az aján-

dékcsomagok a település boltjaiba pa-

kolta le a Mikulás, és segítője – én a 

polgármester urat vétem felfedezni - 

amit szülők pénteken és szombaton az 

üzletek nyitvatartási idejében vehettek 

át. 

Mindeközben a boltok nagyon segítő-

kész dolgozói megígérték a Mikulás-

nak, hogy segítenek neki kiosztani az 

ajándékokat. 

Sajnos a gyerekek nem tudtak találkoz-

ni a Télapóval, pedig minden évben 

várják ezt az egy napot. Nemcsak a sok 

édesség miatt, hanem, hogy láthassák a 

nagyszakállút és esetleg átadják a neki 

szánt rajzokat.  

Az Újtelepi gyerekek csomagja a MINI 

SZILI boltban, a falusi gyerekek cso-

magja a MINI VEGYES boltban a 

kiküldött Mikulás Értesítő alapján ve-

hettek át a szülők. 

A Mikulás – akit már láttam valahol – 

és segítője valahogy elintézték, hogy a 

járványügyi szabályokat betartva – 

képünkön épp a sapkát húzzák jobban 

a Mikulásra – bejussanak az ovi és az 

iskola folyosójára. Így, idén is boldog 

ünnepe lehetett a kővágószőlősi gyer-

mekeknek! 

Reméljük, hogy jövőre a megszokott 

hagyományaink által tarthatjuk meg 

ezt a meghitt ünnepet: a falu központja 

ékesen feldíszítve, fényfüzérrel bebo-

rítva, teát és forralt bort kortyolgatva, 

amivel átmelegedhetnek az emberek. 

Karácsonyi dalok hangja száll az égbe 

és a falu apraja nagyja szépen lassan 

elszállingózik otthonukba. 

eRTé 

Közösen osztották ki a Mikulás csomagjait 

https://vira.hu/2019/12/08/tabdi-foterere-is-megerkezett-a-mikulas/
https://vira.hu/2019/12/08/tabdi-foterere-is-megerkezett-a-mikulas/
https://vira.hu/2019/12/15/a-tabdi-okumenikus-adventi-estek-sikerenek-titka/
https://vira.hu/2019/12/15/a-tabdi-okumenikus-adventi-estek-sikerenek-titka/
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Októbertől induló új cikksorozatunkban 

a képviselő-testület tagjait szeretnénk 

kérdezni az eltelt egy év tapasztalatairól, 

az elvégzett feladatokról, a jövő elképze-

léséről. Elsőként Bozó Sándorné alpol-

gármesterrel beszélgettünk. 

Mi indított arra, hogy ilyen módon részt 

vegyél a helyi közéletben? 

Már a kétezres évek elején megszületett 

a válasz. A munkámból adódóan  egyre 

többször felmerült bennem, hogyan lehetne azt kamatoztatni, 

hogy ismerem a helyieket, az itt élők gondjait, problémáit. 

Mivel sokan ismernek, igy bizalommal fordulnak hozzám 

talán, nem csak az egészségügyi panaszaikkal. 

Ekkor kaptam biztatást több oldalról is, hogy induljak a he-

lyi Önkormányzati választásokon. Tehát tavaly már az ötö-

dik ciklusomat kezdtem.  

Erre számítottál? 

Nem tudok egyértelműen arra válaszolni, hogy mire számí-

tottam, mert az élet mindent átír. Lehetnek elképzeléseim, 

hogy milyen lehet a közéletben részt venni, és vannak is 

bőven tapasztalataim, de pont az elmúlt év történései felülír-

ták ezeket. Ami biztos, hogy megszerettem ezt az életformát, 

amit a közéletben szereplés nyújt számomra.  

Mi a legnehezebb része az önkormányzati munkának? 

A legnehezebb a megfelelés és hogy ne okozzak csalódást.  

Nem lehet mindenkinek egyformán megfelelni és ez sajnos 

több alkalommal be is bizonyosodott. pl. csak egy rendez-

vény megszervezésekor számtalan szempontot figyelembe 

kell venni. A településen élők létszámából adódik, hogy biz-

tos vannak olyanok, akiknek éppen nem az a fellépő, műsor, 

program fog megfelelni, mint a másik lakónak. De azt hi-

szem ezt már sokan felismerték a képviselőtársaim közül. 

Bármit próbál adni az ember, mindig lesznek, akik elégedet-

lenek. 

Nehezített pályán indultak, köszönhetően a vírushelyzet-

nek… 

Az idei évet jelentősen befolyásolta a járvány, amely sajnos 

most fokozottan jelen van. Rengeteg ötlettel, tervvel indul-

tunk neki a 2020-as évnek, és nehéz volt elfogadni a ténye-

ket. Akár a falu fejlesztéséről vagy az elképzelt programok-

ról legyen szó, szinte semmi nem valósult meg.  

Én bízom benne, hogy a következő év már jobb lesz és las-

san visszatérhetünk a régi mederbe. Biztos, hogy csak foko-

zatosan tudjuk az elképzeléseinket visszaépíteni és újult erő-

vel nekivágni a ciklus hátralévő éveinek. 

Hogyan tudod mindezt összeegyeztetni? Munkahely, ön-

kormányzat és nem utolsósorban a család...  

A munkám mindig is előnyömre volt, mert még több ember-

rel volt lehetőségem kommunikálni  a falu életéről is. A csa-

ládom továbbra is megértő és támogat, sőt amikor kell segíti 

a képviselői munkám.  Gyakran a véleményeiket sem rejtik 

véka alá, ami szerintem csak a javamra válhat. 

eRTé 

Nyitottság és kommunikáció 

Ez az év sokunknak nem úgy sikerült 

ahogy terveztük, tervezték de így év 

vége közeledtével próbáljuk a rosszat 

le morzsolni és a szép dolgokat előtér-

be hozni.  

Köszönet csapatunk év utolsó szlalom 

versenye előtti hajrát a fiúknak, motor 

csere, váltó csere. Számomra nagy 

jelentősége volt ezen utolsó verseny-

nek mivel nagy fiam ismét mellettem 

ült a jobb egybe.  

Köszönet Vas Sándor és családjának a 

pár napos  Bédai csapatépítő kirándu-

lást, hatalmas élmény volt.  

Köszönet a támogatóknak R-Video 

Team-nek, B-Build & Trade Kft.-nek 

az idei segítséget, és természetesen az 

egész csapatnak az éves munkáját. 

Boros Garage  

Békés Boldog Karácsonyt kíván a Boros Garage csapat! 
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Kővágószőlős a mi otthonunk! 

Varga Balázs alpolgármestert a hó 

eltakarítás és síkosság mentesítésről, 

melyet külsős vállalkozó szerződés 

alapján végzi, mely alapján november 

15-től március 15-ig 24 órás készenléti 

szolgálatot ad. 

A tél közeledtével, a hó és a lefagyá-

sok okán az utak sok esetben síkosak, 

balesetveszélyesek lehetnek, így már 

most arra kérem Önöket, hogy az ilyen 

rendkívüli esetekben, amennyiben nem 

elkerülhetetlenül fontos, ne keljenek 

útra autóval, és gyalogosan is rendkí-

vül óvatosan közlekedjenek.  

A síkosság mentesítéssel megbízott 

vállalkozó munkatársai készenlétben 

állnak, minden rendelkezésükre álló 

erőforrással végzik majd az utak síkos-

ság mentesítését. A közintézmények 

(orvosi rendelő, Polgármesteri Hivatal, 

bölcsőde, óvoda, iskola stb.) előtti te-

rületek és járdák takarítása ugyancsak 

folyamatos lesz.  

A lakosság hogy segítheti a munka 

elvégzését? 

Kérem a lakosságot, hogy a téli idő-

szakban ne parkoljanak az utcán, állja-

nak be inkább a telkeikre, különben a 

vállalkozó. munkatársai a hókotró és 

sószóró gépekkel nem tudják maradék-

talanul megtisztítani az úttestet az utca 

nagy részét elfoglaló autók miatt.  

Milyen akadályok merülhetnek fel 

esetleg? 

Az utcán parkoló autók miatt a szűk 

utcákba nem mindenhol tud behajtani a 

hókotró, síkosság mentesítő munkagép, 

így kérjük azokat a gépjármű-

tulajdonosokat, akik csak az utcán tud-

nak parkolni, azt úgy tegyék, hogy 

legalább 2,5 méternyi hely maradjon a 

gépek biztonságos munkavégzése és a 

folyamatos közlekedés biztosítása ér-

dekében. Aki az utcán parkol, ugyan 

nem követ el szabálysértést, de akadá-

lyozza az önkormányzat kötelező fela-

datellátását és bosszúságot okoz lakó-

társai számra, mert miatta nem tudják 

elkotorni a havat, vagy nem tudják 

teljesen megoldani a csúszásmentesí-

tést.  

A pandémiával terhelt téli időszakban 

elsődleges feladatunk a fő- és közössé-

gi közlekedési útvonalak, valamint a 

lakosság ellátásában kiemelt szerepet 

játszó létesítményekhez vezető utak 

tisztán tartása – fogalmazott Varga 

Balázs alpolgármester, aki hozzátette: 

ehhez elengedhetetlen, hogy a 

közúti és gyalogos közlekedés minden 

résztvevője felkészülten várja a telet. 

Ez kiterjed a járművek téli felkészíté-

sére is, ami a biztonság alapfeltétele. 

Előre is köszönöm jogkövető magatar-

tásukat.                                         eRTé 

Tegyünk együtt Szőlősért! 

Októbertől induló új cikksorozatunkban 

a képviselő-testület tagjait szeretnénk 

kérdezni az eltelt egy év tapasztalatairól, 

az elvégzett feladatokról, a jövő elképze-

léséről. Várnai József képviselővel be-

szélgettünk. 

Mi indított arra, hogy ilyen módon részt 

vegyél a helyi közéletben? 

Szerettem volna, hogy településünkön ne 

legyen szakadék a romák és nem romák 

között, egyesíteni a falu lakósait. Több közös program meg-

valósítását tűztem ki célul azért, hogy lakóink közelebb ke-

rüljenek egymáshoz. Egy egységesebb, összetartóbb közössé-

get képzeltem el. 

Erre számítottál? 

Sajnos egyenlőre nem tudtam a fent említett elképzeléseimet 

véghezvinni,a felmerülő veszélyhelyzet miatt. 

Mi a legnehezebb része az önkormányzati munkának? 

Nem tudunk testületi ülést tartani  a vírus miatt, ami nem 

teszi lehetővé a felmerülő problémák illetve a kis falunkat 

érintő dolgok megbeszélését. 

Nehezített pályán  indultatok, köszönhetően a vírushelyzet-

nek. 

Ez jelentősen megnehezíti munkánkat, jóformán meg van 

kötve a kezünk. 

Lassan egy év eltelt, hogy látod, miért érdemes ezt csinál-

ni? 

A célkitűzéseim nem változtak. Bízom abban, hogy segíteni 

tudok embertársaimnak, akik jelen helyzetben még inkább 

rászorulnak az önkormányzat segítségére. 

Hogyan tudod mindezt összeegyeztetni? Munkahely, ön-

kormányzat és nem utolsósorban a család. 

Sokszor igen nehéz, hisz megélhetésemet más anyagi forrás-

ból oldom meg, ezért a családom megértésére van leginkább 

szükség. 

Hogyan kapcsolódsz ki? 

A családommal, főként kis unokáimmal való együttléttel. 

eRTé 

Nyitottság és kommunikáció 

Ingyenes jogsegélyszolgálat: 
Ebben a nehéz időszakban sokakban felmerül, hogy milyen jogaik vannak, amikor elküldik a munkahelyéről,  

mi a teendő ilyenkor. 
A jelenlegi kiemelt, helyzetben, fontos a munkajogi védelem, ebben is tud segíteni: 

Dr. Németh György jogtanácsos. December 28., 2021. január 11., 25-én 13:00-16:00 óráig.  
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A település szolgálatában 

260 tő levendula került kiültetésre a Hősök terén, 56-osok 
terén és az Újtelepen a település virágosítása keretében. 

Kisebb karbantartási munkák és tisztasági festést követően 
átadásra került az Újtelepen a Körzeti megbízotti iroda. 

Vizesárok kiásása 

Betonygyűrű behelyezése a Sajgói  
úton 

Adventi készülődés a Hősök terén, a 
Betlehemes díszek éa a díszvilágítás 

kihelyezése 
Elkészült a kivilágított dekoráció a 

település táblánál 

6 fő közmunkás folyamatosan végzi Varga 

Balázs alpolgármester koordinálásával 

teleülés karbantartási munkálatait.  

A novemberi zöldterület karbantartás fela-

data a lehullott falevelek összegyűjtése, 

elszállítása volt.  

December elején az Adventi készülődés 

keretében a dekorálásra is sor került, erről 

láthatják képriportunkat. 

Bozót írtás Vízelvezető árok kitisztítása 
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Októbertől induló 

új cikksorozatunk-

ban a képviselő-

testület tagjait sze-

retnénk kérdezni az 

eltelt egy év ta-

pasztalatairól, az 

elvégzett felada-

tokról, a jövő el-

képzeléséről. Bo-

dor Anett képvise-

lővel beszélgettünk. 

Mi indított arra, hogy ilyen módon 

részt vegyél a helyi közéletben? 

Kővágószőlős egy ékszerdoboz, és én 

szeretnék egy fényes gyöngy lenni 

ebben a dobozban. Hiszek a tenni aka-

rásban, az őszinte beszédben, az egye-

nes útban, a jó szándékban, a józan 

észben és a tiszta szívben. Számomra 

nincs más út. Ez az az értékrend, ami 

meghatározza az életemet. A mai köz-

életből ez hiányzik. Ha a jelenlétem-

mel ezt egy kicsit is pótolni tudom már 

megérte részt venni benne. 

Erre számítottál? 

Nem. A testületben sokfélék és sokszí-

nűek vagyunk. Mindenki másképp 

szocializálódott. A készségeink fej-

leszthetők, de ehhez észre kell ven-

nünk, ha hibázunk. Bele kell állnunk 

konfliktusokba és engednünk kell a 

meggyőződésünkből, ha egy helyzet 

épp azt kívánja, persze nem feladva 

ezzel az elveinket és értékrendűnket. A 

célunk közös, vagy legalábbis az kelle-

ne, hogy legyen. Itt nem jelenhetnek 

meg az egyéni érdekek. Sokszor érzem 

hiányát az egymás iránti tiszteletnek, 

megértésnek és a tárgyalási kultúrának.  

Mi a legnehezebb része az önkor-

mányzati munkának? 

Talán az, hogy bármennyire is igyek-

szel, mindenkinek, mindig nem lehet 

jót tenni.  

Nehezített pályán indultatok, köszön-

hetően a vírushelyzetnek… 

Minden megváltozott. #Maradj otthon 

kampányidőszak, távmunka, digitális 

oktatás, stb.  Nem voltam a testület  

operatív csapatának a  tagja ebben az 

időszakban, így számomra ez a helyzet 

képviselőként nem okozott nehézséget.  

Lassan egy év eltelt, hogy látod, mi-

ért érdemes ezt csinálni? 

Egy erős helyi közösség jellemzője, 

hogy vannak eszközei és van ereje 

sikerre vinni a helyiek igényeivel össz-

hangban lévő ügyeket. Erőssé kell ten-

ni a közösséget, és akkor nincs lehetet-

len.  

Melyek azok az elvek, amelyeket fon-

tosnak tartasz munkád elvégzése so-

rán? 

A munkám során megtapasztaltam, 

hogy egy kollektíva csak akkor tud jól 

és sikeresen együtt dolgozni, ha min-

denki képességei és tudása legjavát 

adja, eszerint teljesíti a feladatokat. Ez 

csak akkor valósulhat meg, ha minden-

ki a legjobb szándékkal, elkötelezett-

séggel és nyitottsággal képes a fejlő-

désre, megújulásra. Meggyőződésem, 

hogy eredményes munkát csak közö-

sen, együttműködve, egymást meghall-

gatva és az eltérő véleményeket is tisz-

teletben tartva lehet megvalósítani. 

Vallom, hogy csak akkor tudjuk mun-

kánk legjavát adni, ha azt nem kény-

szerből, hanem örömmel végezzük.  

Hogyan tudod mindezt összeegyeztet-

ni? Munkahely, vállalkozás, önkor-

mányzat és nem utolsósorban a csa-

lád...  

Két munkahelyem van, jelen pillanat-

ban is tanulok, egyesületi vezető va-

gyok és képviselő. Fogalmam sincs, 

hogy csinálom. Sokszor nem jól. Em-

ber vagyok. Próbálom kijavítani, amit 

elrontok és megyek tovább.  

Hogyan kapcsolódsz ki? 

A nagyszüleim házában élek, amihez 

tartozik egy régi istálló. Felújítom, így 

most ez jelenti a kikapcsolódást. Néha 

azért belefér egy-egy nagyobb séta az 

erdőben, finom közös vacsorák esti 

borozgatások a barátokkal, és egy-egy 

jó könyv. Márai Sándor: Az igazi. 

Most ezt olvasom, szeretettel ajánlom! 

eRTé 

Nyitottság és kommunikáció 

Kővágószőlősi Óvoda és Konyha a Közalkalmazottak jogállásáról 

szóló 1992. évi XXXIII. törvény 20/A. § alapján pályázatot hirdet 

Kővágószőlősi Óvoda és Konyha óvodapedagógus munkakör 

betöltésére. 

A közalkalmazotti jogviszony időtartama: határozatlan ide-

jű közalkalmazotti jogviszony 

Foglalkoztatás jellege: Teljes munkaidő 

A munkavégzés helye: Baranya megye, 7673 Kővágószőlős, Rá-

kóczi út 2/a. 

A munkakörbe tartozó, illetve a vezetői megbízással járó lénye-

ges feladatok: Óvodapedagógusi feladatok ellátása:gyermekek 

nevelése, gondozása, sajátos nevelési igényű gyermekek ellátá-

sa,tehetséggondozás, felzárkóztatás, iskolai életre való felkészítés. 

Illetmény és juttatások: Az illetmény megállapítására és a juttatá-

sokra a Közalkalmazottak jogállásáról szóló 1992. évi XXXIII. 

törvény rendelkezései az irányadók. 

Pályázati feltételek: Felsőfokú képesítés, 

A munkakör betölthetőségének időpontja: A munkakör legko-

rábban a pályázatok elbírálását követően azonnal betölthető. 

A pályázat benyújtásának határideje: 2020. december 30. 

A pályázati kiírással kapcsolatosan további információt Ádám Tün-

de Anna nyújt, a 72374657 -os telefonszámon. 

A pályázatok benyújtásának módja:  Postai úton, a pályázatnak a 

Kővágószőlősi Óvoda és Konyha címére történő megküldésével 

(7673 Kővágószőlős, Rákóczi út 2/a. ). Kérjük a borítékon feltün-

tetni a pályázati adatbázisban szereplő azonosító számot: 57/2020 , 

valamint a munkakör megnevezését: óvodapedagógus. Elektroni-

kus úton Ádám Tünde Anna részére a ovoda-

.kovagoszolos@gmail.com E-mail címen keresztül. Személyesen: 

Ádám Tünde Anna, Kővágószőlős, Rákóczi út 2/a. 

 

A pályázat elbírálásának határideje: 2020. december 31. 

 

A munkáltatóval kapcsolatban további információt a 

www.kovagoszolosiovi.hu honlapon szerezhet. 

 

A KÖZIGÁLLÁS publikálási időpontja: 2020. december 1. 

A pályázati kiírás közzétevője a Belügyminisztérium (BM). A pá-

lyázati kiírás a munkáltató által a BM részére megküldött adatokat 

tartalmazza, így annak tartalmáért a pályázatot kiíró szerv felel. 

Álláspályázat 



Zsongorkő i  Le látó  

10 

Októbertől induló új 

cikksorozatunkban 

a képviselő-testület 

tagjait szeretnénk 

kérdezni az eltelt 

egy év tapasztalatai-

ról, az elvégzett 

feladatokról, a jövő 

elképzeléséről.  

Maurer Péter képvi-

selővel beszélget-

tünk. 

Mi indított arra, hogy ilyen módon 

részt vegyél a helyi közéletben? 

A naiv jobbító szándék, ami most is 

megvan bennem. Egy korához képest 

bölcs fiatal mester azt mondta: nincs 

állandóság csak a változás örök. Az 

ember hajlamos a saját elveihez és 

elképzeléseihez olyan fokon ragaszkod-

ni, hogy szinte megkérdőjelezhetetlen-

nek véli az igazát. Az idő múlásával a 

saját igaza már csak zárt forma, amibe 

új dolgok nem férnek bele. Ezen min-

dig lehet változtatni! Nem könnyű! A 

sokszínűség változatossá teszik az éle-

tet, ahány ember, annyi szokás,J annyi 

féle gondolkodás. Egy kis közösségben 

több ember vesz részt és jobbító szán-

dékkal dolgozik, abból jó és új dolgok 

születhetnek.  

Erre számítottál? 

Ha arra gondolsz, hogy nem lesz egy-

szerű a képviselőtestületi munka, mert 

nem vagyunk egy formák és máskép-

pen látjuk a világot. Akkor igen, közös 

együttmunkálkodással akarunk meg-

újulni, az jobbá teheti a nagyobb kö-

zösség, a település életét is. Sok min-

denen változtatni kell, sok mindent kell 

rendbe tenni! Törvényeket, szabályozá-

sokat megváltoztatni, ha idejét múlt, 

nem megfelelő stb. Új helyi szabályo-

zásokat lefektetni, hogy szabályok 

mentén folyhasson az élet! Nem meg-

bántásként mondom, csak jót akarva 

másnak és másoknak pl. gépjárművek 

használatát szabályozni. Vírushelyzetre 

lehet fogni sok mindent, de a hibákat 

és a hiányosságokat orvosolni kell. Az 

igazság nem hazugságot szül, hanem 

az ellenkező helyzet áll elő, utat mutat! 

A valódi, igazi problémák eltakarása 

hosszútávon súlyos helyzeteket hozhat 

a település életében! A tény pedig a 

koronavírus miatti válság még csak 

most fog igazán elkezdődni!!! 

 

Mi a legnehezebb része az önkor-

mányzati munkának? 

Hét közben dolgozom, a járványhely-

zet miatt ritkább a testületi ülés, de 

tájékoztató elektronikus levelek/

egyeztetések és azért összejövetelek és 

testületi ülések is vannak. Több képvi-

selőtársam személyesen jelen van Kő-

vágószőlős mindennapjaiban. Igyekez-

nek segíteni az emberek gondjaiban, 

bajaiban. Nem egyszerű. Tisztelem 

ezért őket! Azt kérem a községben élők 

legyenek hozzájuk megértőek és a hoz-

záállásukkal segítsék a munkájukat. Be 

kell látniuk, nem mindig tudnak rögtön 

segíteni, vagy megoldani a felmerülő 

gondot/gondokat. Sőt a segítséget vá-

róknak maguknak is másképpen kell 

hozzáállni a helyzetekhez. Nem min-

denben és nem mindig tud az önkor-

mányzat segítséget nyújtani. A  szociá-

lis nehézségeket egyik-napról a másik-

ra nem lehet megoldani. A rendszer-

változás óta 30 év eltelt és a szociális 

élet nem kapott olyan hangsúlyt egyik 

kormány idejében sem! Most a vírus-

helyzetben élesebben megmutatkoztak 

az állapotok. Szóval ezt látom nehe-

zebb résznek a munkánkban.  

Annak nagyon örültem, hogy a munká-

mon keresztül tudtam segíteni az ősz 

elején az óvoda és az iskola fűtés szét-

választásában. Nem ment zökkenő-

mentesen, ám azóta mindkét  fűtés-

rendszer üzemel.       

Nehezített pályán indultatok, köszön-

hetően a vírushelyzetnek… 

Igen,  nehéz a helyzetünk, ahogy más 

települések helyzete is. Most lehet ki-

csit elkanyarodom, de közeledik a Ka-

rácsony. Világviszonylatban is nehéz 

helyzetek vannak. Az emberek látják a 

politikusok, a kormányok nem mindig 

teszik jól a dolgukat és sokszor bújnak 

hazugságok mögé. Rendszerváltás előtt 

a szocializmusban voltam gyerek, ka-

masz, és induló fiatal családos, akkor a 

világ proletárjai egyesüljetek volt a 

jelszó! Most az új jelszó: a világ globa-

listái egyesüljetek! Ez trendi, de az is 

csak hazugság. Nyugat demokráciája is 

csak hazugság. Bolond az, aki nem 

veszi észre! Hiszek a szabadságban, a 

szabad akaratban, mégis szomorúan 

látom a kormányok és pártok az egy-

kori szabadság védelmezői mára már 

visszaélnek az emberi szabadsággal! 

Ki így, ki úgy! A „liberálisok  és a 

„konzervatívok”  egyaránt, a szélsősé-

gesek meg pláne! Mindenki a saját 

„módszereivel és eszközeivel próbálja” 

beterelni a saját világába az embere-

ket. Csak egy világ van, amiben élünk 

és ez a mi világunk! Kinek-kinek meg-

van a saját hite. Viszont a középkorban 

keresztény alapokra épültek az európai 

királyságok ez tény. Az is ennek nevé-

ben történtek szörnyűségek. A keresz-

tény alapokra épült a magyar királyság 

is, ezt úgy értem nálunk a leendő kirá-

lyok a Szent Evangéliumra esküdtek 

fel, a négy evangéliumra (Máté, Márk 

Lukács, János- Az Újszövetségre). 

(Írásos emlék Károly Róbert második 

koronázása 1309-ben „megérintvén és 

megcsókolván a Szent evangéliu-

mot…”). A Biblia szép és tanulságos 

Könyvek Könyve, de mint könyv eb-

ben a formájában a könyvnyomtatással 

egyidős, 1452-ben jelent meg először. 

Sokan nem akarják tudomásul venni a 

Nyugat haldoklik, a Kelet emelkedő-

ben van, nem csak jó értelemben!  Ez a 

két áramlat itt találkozik  Közép - Eu-

rópában . (Magyarországon kívül a 

Középbe még jó pár ország, és nemzet 

bele  tartozik!) Itt kell a világot ki-

egyensúlyozni, az egyensúlyt megte-

remteni, mert itt a Középben feszülnek 

egymásnak a nyugati és keleti ideoló-

giák és a szellemi áramlatok is! Ezt 

csak emberi módon az emberséggel 

lehet megoldani.  Lehet bármilyen filo-

zófiával, eszmékkel előhozakodni az 

emberi lényegén nem változtat az em-

berségen!  

Nekem ezt jelenti kereszténynek len-

ni!                                                                                                             

A vakcinával megoldódik a koronaví-

rus járvány. A többi meglévő és új 

keletkezett problémák?   Az emberi 

kapcsolatok, a közösségi lét megszen-

vedte ezt az időszakot. Újra kell gon-

dolni: hogyan éltem eddig? Miben kell 

másképpen élnem és másképpen gon-

dolkodnom? Hogyan és miben tudok a 

másiknak segíteni? Hogyan élhetek 

egyszerűbb életet? Új felfogásra, új 

gondolkodásra és hozzáállásra van 

szükség, ami emberibb gondolkodás és 

emberibb világ kell, hogy legyen. Az 

emberek hasznára váljon, ne a rová-

sukra!  

Szent Bernát mondja: A nagy megpró-

báltatások nagy kegyelmeket készítenek 

elő.  

Úgy legyen! 

Nyitottság és kommunikáció 
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Lassan egy év eltelt, hogy 

látod, miért érdemes ezt csi-

nálni? 

Leginkább az emberekért. Mi 

mást viszel magaddal a halá-

lodkor, mint az emberi érzése-

ket, élményeket, emlékeket, a 

cselekedeteid „értékét”. Ami itt 

marad: a plazma tv, autó, ház, 

pénz, az anyagi értékek már 

nem lesznek fontosak számod-

ra. Ha majd visszatekintesz 

látni fogod, aminek súlya volt a 

saját életedben az az emberi 

kapcsolatok. Ezzel tisztában 

kell lennie az embernek!  

Hogyan tudod mindezt összee-

gyeztetni? Munkahely, önkor-

mányzat és nem utolsósorban 

a család...  

Hétfőn reggel felkelek és elme-

gyek dolgozni, ez így van egé-

szen péntekig, közben délutá-

nonként már a családdal va-

gyok. Főleg kettesben vagyunk 

a feleségemmel, a két kisebb 

fiú is már önállóbb életüket 

élik. A munka ismétlődik hétről

-hétre, mint mindenkinek! Idő-

szakonként pedig van a testületi 

ülés. Az ember tisztában van 

azzal mit vállalt! A mindezt 

összeegyeztetni arról szól: min-

dennek megvan a maga ideje, 

ahogy a Bibliában is meg van 

írva. Ezt kell az embernek 

ügyesen összeegyeztetni/

beosztani. 

Hogyan kapcsolódsz ki?  

Vége a munkának azt ottha-

gyom bent a munkahelyen! 

Nagyon szeretek itthon lenni, itt 

a Jakab-hegy közelében! Örö-

met okoz, amikor hazaérek! 

Szeretek zenét hallgatni, kirán-

dulni. Sajnos olvasni egyre 

kevesebbet tudok, elfáradok és 

az első oldal felénél kiesik a 

könyv a kezemből, mert beleal-

szom. Az utóbbi 3 évben nem 

nagyon festek üvegeket, mert 

inkább rajzolok. Ez most job-

ban érdekel, mint a festés. Írók, 

költők, szentek és királyok éle-

tét próbálom egy-egy rajzba 

tömöríteni sok érdekes össze-

függéssel, amit látni vélek ben-

nük a saját nézőpontomból. A 

jövő nemzedékének is tudnia 

kell, hogy ki volt Atilla, Balassi 

Bálint, Arany János, Csont-

váry, József Attila, Radnóti 

Miklós. Nekik is Tanulni kell 

róluk!!!         

Fotózni mostanában a magunk 

részére az unokákat szoktam. 

Nem is olyan régen értettem 

meg a szüleimet és éreztem át, 

mit jelentettek számukra az 

unokák annak idején. Azt a 

boldogságot és örömöt, ami 

teljes valóságában a nagyszü-

lők egyedüli életérzése és ki-

váltsága! Nálunk ez a jelenlegi 

két unokával is nagy boldogság 

és öröm! Úgy látszik öregszem.                                                                          

Hamarosan itt a Karácsony! 

Európának ezen a részén ellen-

tétben az angol-száz területek-

kel december elején jön Szent 

Miklós, a Mikulás aztán 

„átadja” az ünnepi naptárban 

a helyét december 24.-én, Szent 

Este a kis Jézusnak. Úgy is 

mondhatnám:„hagyja megszü-

letni és érvényesülni” Kará-

csonykor ezt az Égi csecsemőt! 

A Mikulás nálunk Magyaror-

szágon Karácsonykor nem 

érkezik a kéményen át a kan-

dallónkba. Nem a mi világlátá-

sunk és életmódunk. Mint, 

ahogy nem tartozik a mi vilá-

gunkhoz a Rockefeller-

Karácsony sem nagy show-val 

és egyebekkel.  

Közelebb áll hozzánk a Csen-

des éj! Szentséges éj!…  

Ez a karácsonyi ének nekem 

kicsit a sváb gyökereimet jelen-

ti magyar lelkülettel. 

Nagy László versével kívánok 

Mindenkinek nagyon Boldog 

Karácsonyt és Újesztendőt! 

Adjon az Isten  
szerencsét,  

szerelmet, forró  
kemencét,  

üres vékámba  
gabonát,  

árva kezembe  
parolát,  

lámpámba lángot,  
ne kelljen  

korán az ágyra hevernem,  
kérdésre választ  

ő küldjön,  
hogy hitem széjjel  

ne dűljön,  
adjon az Isten  

fényeket,  
temetők helyett  

életet - 
nekem a kérés  
nagy szégyen,  

adjon úgyis, ha  
nem kérem.   

 

eRTé 

Két és fél kilométernyi új 

szennyvízvezetéket cserél-

nek a TETTYE FORRÁS-

HÁZ Zrt. szakemberei Kő-

vágószőlősön és a település 

felé vezető bekötőút men-

tén. A november végén kez-

dődött korszerűsítés várha-

tóan 2021 júniusában zárul.  

A több mint 100 millió fo-

rint értékű munkálat a tér-

ség kiemelt fontosságú csa-

tornáját érinti: a felújítandó 

főgyűjtő vezeték a környék 

négy települése, Kővágó-

szőlős, Kővágótöttös, Boda 

és Bakonya napi 300 köb-

méternyi szennyvizét vezeti 

el a pécsi szennyvíztisztító 

telepig, ahol a használt vi-

zet biztonságosan kezelik, 

majd megtisztítása során 

biogázt és zöld áramot is 

termelnek belőle. 

Az 1980-ban épült, 300 mm 

átmérőjű betoncső rossz 

műszaki állapota miatt az 

elmúlt években többször 

fordult elő a szolgáltatás 

biztonságát veszélyeztető 

dugulás a hálózaton. A 40 

éves csatorna helyére most 

2448 méter hosszan új, kor-

szerű PVC vezeték kerül a 

földbe nyílt árkos munka-

végzés mellett. A felújítás a 

6-os út felől északi irányba 

haladva főként zöldterüle-

ten zajlik, így a forgalmat 

nem befolyásolja.  

Köszönjük, hogy türelmük-

kel, megértésükkel segítik a 

beruházást! 

 

A TETTYE FORRÁSHÁZ 

valamennyi munkatársa 

nevében szeretetteljes, bé-

kés karácsonyt és boldog 

új évet kívánunk  

Kővágószőlős lakóinak!   

Nagyszabású szennyvízhálózat-felújítás indult Kővágószőlősön 
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Adventi időszak a Karácsony ünnepé-

nek előszobája. A kereszténység jeles 

ünnepéhez számos hagyomány is társul. 

Az advent szó jelentése „eljövetel”. A 

latin „adventus Domini” kifejezés rövi-

dítése, ami egészen pontosan azt jelenti: 

„az Úr eljövetele”. A karácsonyt meg-

előző negyedik vasárnaptól számított 

adventi időszakot VII. Gergely pápa 

rendelte el. Ezeket talán minden eszten-

dőben elmondhatjuk, de talán egy kis 

ismétléssel frissíthetjük az ismereteket. 

Az adventhez a koszorú is hozzá tarto-

zik, aminek készítése a 19. században 

kezdődött 

Németországban, mára azonban a kará-

csonyt megünneplő nemzetek körében 

szinte mindenhol elkészítik szerte a 

világban.  Az első adventi koszorút egy 

árvaházban dolgozó lelkész, Johann 

Hinrich Wichern készítette el. A ham-

burgi prédikátor csodaszép, fenyőágak-

ból készített koszorút akasztott a plafon-

ról lelógatva. Ezen huszonnégy gyertya 

volt. Minden nap meggyújtott egyet, 

tanítva a kis árváknak a várakozás örö-

mét, és az advent jelentőségét. Szokás 

elterjedése magával hozta az egyszerű-

södést, később már csak négy gyertyát 

helyeztek el a koszorún, melyeket az 

ünnep előtti vasárnapokon gyújtottak 

meg, ahogy ez ma is megvalósul. Ha-

gyományosan a gyertyák színe három 

lila, és egy rózsaszín. A lila a bűnbánat 

és a megtérés színe, igazodva az igeli-

turgia színéhez. A harmadik vasárna-

pon, az öröm vasárnapján gyújtjuk meg 

a rózsaszín gyertyát. Mára már ezen is 

túl vagyunk. A rózsaszín jelképezi a 

várakozás boldogságát. Emellett a négy 

gyertya négy keresztény értéket és bibli-

ai szereplőt szimbolizál: a hitet 

(Ádámot és Évát), a reményt (zsidó 

népet), a szeretetet (Szűz Máriát) és az 

örömöt (Keresztelő Szent Jánost). 

Szent Miklós 4. századi római püspök 

utódja a Mikulás ebben az évben is ki-

vette a részét a december hatodikai 

ajándékosztásban. A legenda szerint az 

első meglepetéseket három szegény 

lány kapta a szenttől, hogy édesapjuk ki 

tudja házasítani őket. Szent Miklós há-

rom aranyrögöt csempészett házukba. 

Ezek ma már jellemzően édesség for-

májában jelennek meg. Egyházközsé-

günkben Kővágótöttösön a templom 

búcsújával egybekötve vártuk Őt, de a 

jelen pandémiás helyzetet figyelembe 

véve csak ajándékait küldte el, amik 

közvetítve jutottak el a gyerekekhez. A 

templom búcsúja is szakított a hagyo-

mányokkal, sokkal szerényebb körül-

ményeket sikerült biztosítani, az együtt-

lét, a közös agapé elmaradt, de ma első 

a biztonság és az egészségünk megőrzé-

se! 

Néhány információ a közelmúltból. A 

plébánia udvarán elindult építkezés nem 

a várt ütemben halad. Van már a mun-

kának látható része, de a készültség még 

korán sem teljes. Nyilván számos okot 

lehet felsorolni a késedelem indoklásá-

ra, de ezzel nem untatnám a tisztelt ol-

vasót. A folytatásra a jogi és pénzügyi 

lehetőséget az Egyházmegye szakembe-

rei egyházközségünk tagjainak jelentős 

segítsége nyomán megteremtette. A 

befejezés a jövő év első negyedévére 

várható. 

Új pályázat is indult, ismét csak jelentős 

állami szerepvállalással, a templomunk 

tornyának megújítását tűzhettük ki cé-

lul. A terveinket az Egyházmegye támo-

gatta, a pénzügyi döntést a pályázat 

kiírója fogja meghozni. Kíváncsian és 

reménnyel telve várjuk a döntést. A 

torony állapota folyamatosan romlik, a 

tőlünk telhető kisebb javításokat elvé-

geztetjük, de már sokáig nem halogat-

ható egy komolyabb beavatkozás. 

Egyházközségünkben hagyomány, hogy 

az oltár körül szolgáló ministránsok a 

tanulási időszakban barna ruhát visel-

nek. Amire felcseperednek és megtanul-

ják a szolgálat valamennyi feladatát 

elvégezni, egy kis ünnepélyes keretbe 

foglalt szertartás útján felölthetik a fe-

hér ministráns ruhát, így válnak teljes 

jogú ministránssá. Ezt a szintet két fia-

talúr teljesítette, Nagy Ábel és Takács 

András. Örömmel láttuk őket eddig is a 

szolgálatban, de még nagyobb öröm 

számunkra is ez a látható fejlődés. Kö-

szönjük eddigi szolgálatukat, és további 

sok örömet kívánunk nekik. 

A Karácsony ünnepe előtt állunk. De-

cember 24-én este 18:30 órától Pászto-

rok miséje („Éjféli mise”) lesz Kővágó-

szőlősön. A mise előtt rövid ünnepi 

együtt éneklésre készül egy kis kórus. 

Szeretettel hívunk mindekit! December 

25. Karácsony ünnepén 9:30 órakor lesz 

szentmise. Valamint a december 27. a 

Szent Család vasárnapja ünnep, a vasár-

napi miserendben 9:30 órakor. 2021. 

január elsején szintén 9:30 órakor lesz 

Szűz Mária, Isten Anyja, újévi szentmi-

se. Január másodikán már a Karácsony 

utáni 2. vasárnapot ünnepeljük együtt. 

Érdekességként megosztok legkorábbi 

karácsonyi énekünkkel kapcsolatos apró 

történeti értéket. A karácsonyi dalok 

szinte természetesen, úgy ívelnek át a 

generációk fölött, miként az üstökös az 

esti égbolton a három királyok felett. 

Hiszen a dalok nagy részét a legkiseb-

bek és a legidősebbek közösen éneklik 

el Szentestén. Karácsonyi énekeink 

között talán a legismertebb a Mennyből 

az angyal, amit egyébként a legrégebbi, 

hazánkban énekelt karácsonyi dalként 

tartanak számon. Dallamát Bartók Béla 

gyűjtötte be először egy fonográfhen-

gerre, de szövege már az 1700-as évek-

ből származó írásos emlékekben is fel-

bukkant. Sokáig úgy tarották, hogy a 

dal Erdélyből származik, később azon-

ban a boconádi plébános daloskönyv-

ében leltek rá a kéziratára. Vélhetően az 

ő szerzeménye, amely aztán a felső-

magyarországi palóc vidékről terjedhe-

tett el az egész országban. 

A rövid várakozási időre mindenkinek 

lelkiekben gazdag felkészülést kívá-

nunk! A Karácsonyt ünnepeljük együtt! 

Minden kedves olvasónak Áldott, békés 

ünnepet kívánunk! Ami talán nem ma-

radhat el ma egészüljön ki a jókívánság-

ok sora a jó egészséggel, vigyázzunk 

egymásra, kerüljük a fertőzés veszélyt! 

Tarjányi Zoltán 

Egyházközösségi hírek, információk 
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Mozgalmas no-

vemberen vagyunk 

túl az iskolában. A 

hónap első napjai 

még az őszi szünet 

jegyében teltek. 

A járványügyi 

szabályok betartá-

sa mellett novem-

ber 7.-én tartottuk 

meg a már hagyo-

mányossá vált 

„TÖKJÓ” Nap 

elnevezésű progra-

munkat. A gyerekek halloweeni jelmezekben érkeztek, a 

pedagógusok pedig sok érdekes feladatot készítettek szá-

mukra. Volt halloweeni puzzle, alma 

halászás, lufi foci és még sok minden 

más. A gyerekek nagyon élvezték a 

programokat. 

November 27.-én reggel gyújtottuk 

meg iskolánkban az első adventi gyer-

tyát. A gyertya gyújtás műsorát a 3. 

osztályosok adták, Gráber Nikolett 

tanító néni felkészítésével. 

Szintén november 27.-én a Kővágó-

szőlősi Önkormányzattal közösen 

informatikai eszközök segítségével 

online módon vettek részt 7.-es tanulóink a hagyományos 

NYMTIT Tájoló versenyen. A négy fős csapat tagjai: Eckl 

Zoltán, Petrovics Dezső Dominik, Sándor Tibor és Tóth 

György 7. osztályos 

tanulók voltak, akik 

3. helyezést értek el. 

Sok értékes ajándé-

kot vehettek át Sán-

dor Tibor polgár-

mester úrtól, aki az 

NYMTIT felajánlá-

sával ajándékozta 

meg őket.  

Rendkívüli öröm-

mel tölt el bennün-

ket, hogy tanulóink 

szüleikkel, pedagó-

gusaink és az iskolánkkal kapcsolatban állok mindannyian 

komolyan vették a járványügyi előírásokat és reményeink 

szerint ezek betartásának is köszönhe-

tően szeptember óta folyamatosan az 

iskolában folyik az nevelő-oktató 

munka. Megtörtént az iskolában dol-

gozók PCR szűrése, mely mindenkire 

nézve negatív tesztet eredményezett. 

Bízunk benne, hogy a hátra lévő idő-

szakot is hasonló módon az iskolában 

tölthetjük. 

A téli szünet 2020. december 21-től 

2021. január 3-ig tart. 

Az utolsó tanítási nap: dec. 18. 

(péntek), az első tanítási nap jan. 4. (hétfő). 

Chrappánné Papp Ágnes  

Novemberi kiemelt programunk a 

Márton-nap volt. Nagy lelkesedéssel 

készültünk, azt terveztük, hogy az idén 

végigvonulunk a lámpásainkkal a mű-

velődési házig és ott látjuk vendégül a 

családokat étellel-itallal, zeneszóval. 

Sajnos a járványügyi helyzet ezt a ter-

vünket is meghiúsította. Így csak az 

óvodán belül valósíthattuk meg a pro-

jektet. Nagyon sokféle tevékenységgel 

jártuk körül a témát, énekkel, mesével, 

változatos kézműves technikákkal. A 

gyerekek nagyon kedvelik ezt a téma-

kört, mert sok vicces, jókedvű játék 

kapcsolódik hozzá. Nagyon bízunk 

benne, hogy jövőre majd valóban 

együtt tudunk vigadozni a családokkal. 

Idén a Mikulás is rendhagyó módon 

érkezett hozzánk. Nagyon vártuk, sok 

levelet küldtünk neki a mikulás-

postánkkal, verset, dalokat tanultunk. 

Sajnos most csak pár percre tudott be-

kukkantani hozzánk, mert bizony a 

Mikulás is öreg már és a gyerekek jól 

tudják, hogy most nagyon kell vigyáz-

ni az idősek egészségére. Azért az 

ajándékokat idén is elhozta nekünk, a 

gyerekek pedig megígérték, hogy a 

következő évi találkozásunkig nagyon 

jók lesznek! 

A Karácsony közeledtével nagyon re-

méljük, hogy a járványhelyzet minél 

előbb véget ér, és visszatérhet az éle-

tünk a normális kerékvágásba. Ebben 

bízva kívánunk mindenkinek áldott 

karácsonyt és nagyon boldog, egészsé-

ges új évet!  

Ádám Tünde Anna 

Események az óvodában  

Élet az iskolában 
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Buzás Andor Művelődési Ház 
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Bár a pandémiás időszak a hagyomá-

nyokat nem szakította meg, így 2020-

ban is megrendezte a Nyugat-Mecseki 

Társadalmi Információs Ellenőrzési és 

Településfejlesztési Önkormányzati 

Társulás (NYMTIT) a Tájoló Napot, 

azonban a megszokott lebonyolítás 

helyett online platformot használtak a 

tájékoztatásra.  

A december 4-i tájékoztató fórumon 

Kovács Győző, Boda polgármestere, 

az NYMTIT elnöke nyitó beszédében 

kiemelte: – Ugyan az idei évben korlá-

tozottak voltak a lehetőségeink a tájé-

koztatás terén, mégis mindent megtet-

tünk annak érdekében, hogy eljuttassuk 

a szükséges információkat a tagtelepü-

léseinken élőknek. Az évente 6 szám-

ban megjelenő újságunk, a Nyugat-

Mecseki Tájkép, még az eddigieknél is 

fontosabb szerepet kapott, de természe-

tesen a modern technika lehetőségeit is 

próbálta kiaknázni a Társulás, hiszen 

ha a lakossággal való kommunikáció-

ról van szó, akkor nem kereshetünk 

kifogást. Az elnök a továbbiakban be-

számolt a 2020-as év eredményeiről, 

kihívásairól, valamint kitért a térség-

ben zajló kutatási tevékenységre is.  

Dr. Kereki Ferenc egy előzetesen rög-

zített előadással képviselte a Radioak-

tív Hulladékokat Kezelő Kft.-t (RHK 

Kft.), amelyben röviden kitért a Társa-

ság üzemeltette létesítményekre, a ku-

tatási programra, valamint hangsúlyoz-

ta a társadalmi elfogadottság és a kom-

munikációs tevékenység fontosságát is.  

A Nyugat-Mecsekben folyó, a nagy 

aktivitású és hosszú élettartamú radio-

aktív hulladék, valamint a kiégett fűtő-

elemek elhelyezését célzó kutatási 

program aktualitásairól Molnár Péter, 

az RHK Kft. Kutatási Osztályának 

vezetője számolt be, kiemelve a jelen-

leg is folyó mélyfúrások fontosságát, 

amely nélkül nem lehet igazolni egy 

jövőben épülő tároló megfelelőségét.  

A programot színesített az Atomener-

getikai Múzeum sugárzás méréséről 

készített rövid ismeretterjesztő videója, 

amelyből azt is megtudhatták az érdek-

lődők, hogyan lehet a sugárzást detek-

tálni, illetve hogyan lehet a hatásai 

ellen védekezni. 

Az előadásokat követően lehetőség 

nyílt kérdések feltevésére, melyet a 

résztvevők szintén online válaszoltak 

meg, de a későbbiekben írásban is kér-

dezhetnek az érdeklődők. 

Az rendezvény  zárasaként Sándor 

Tibor Kővágószőlős polgármestere, az 

önkormányzatiságban eltöltött harminc 

éves szolgálata elismeréseként Kovács 

Győző Boda, és  Wágner Antal Hetve-

hely polgármestere részére elismerő 

oklevelet adott át. 

eRTé 

Tájoló Nap - 2020 

Így az év vége közeledtével visszatekintve az elmúlt eszten-

dőre, sajnos azt kell látnunk, hogy szinte semmi sem az ere-

deti terveink szerint alakult idén. A járványügyi helyzet mi-

att elmaradt a hagyományosan májusban megrendezésre 

kerülő sportnap, majd a november 15-re tervezett amatőr 

asztalitenisz vándorkupa, illetve a december elejére tervezett 

Mikulás férfi teremlabdarúgó torna megrendezésére sem volt 

lehetőségünk. A művelődési házban heti rendszereséggel 

zajló programok is újra szünetelnek november 11-től határo-

zatlan ideig. Bár közösen nem vehetünk részt jógafoglalko-

záson, de Pöttendi Zsuzsanna jógaoktatónk kedden és csü-

törtökön 18-19:30-ig online jóga órákat tart, melyhez bárki 

szabadon csatlakozhat facebookon.  

Az egyesület vezetősége számára azonban így sem telt ese-

ménytelenül az év vége. Újabb pályázatot állítottunk össze 

és nyújtottunk be. Ezúttal a Nemzeti Együttműködési Alap 

„Helyi és területi hatókörű civil szervezetek egyszerűsített 

támogatása 2021.” című kiírására, működési kiadásaink tá-

mogatása iránt. Bízunk benne, hogy ezúttal sikerrel járunk. 

Reméljük, hogy jövőre újra személyesen is találkozhatunk 

programjainkon! Addig is mindenkinek jó egészséget, kelle-

mes ünnepi készülődést, meghitt karácsonyt és sikerekben 

gazdag, boldog új évet kívánunk! 

Nagy-József Kata 

Kellemes Karácsonyi Ünnepeket és Boldog Új Évet Kíván a Kővágószőlősi SE! 
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A rendkívüli jogrendre való tekintettel a Nyugat-mecseki 

Társadalmi Információs Ellenőrzési és Településfejlesztési 

Önkormányzati Társulás (NYMTIT ) november és decembe-

ri rendezvényeit online formában tartotta meg.  

November 27-én az NYMTIT tagtelepüléseinek általános 

iskolásainak vetélkedőjére került online formában. 

Az részvevő négy fős csapatok a településvezetők társaságá-

ban az interneten keresztül kapcsolódtak be a Radióaktív 

Hulladékokat Kezelő Kft. munkatársai által szervezett vetél-

kedőbe.  

A versenyzők számára készített szakmai film megtekintése 

után a versenyzők tesztlapot töltöttek ki, melyet az RHK Kft.

- hez küldtek el értékelésre. 

Kővágószőlős csapata Eckl Zoltán, Petrovics Dezső Domi-

nik, Sándor Tibor és Tóth György III. helyezést ért el. A 

névre szóló oklevelet és a résztvevőknek járó jutalmakat 

Sándor Tibor polgármester vette át a Tájoló Napi rendezvé-

nyen Kovács Győzőtől az NYMTIT elnökétől. 

December 4-én délután a egészségügyi szabályok szigorú 

betartása mellet Sándor Tibor polgármester átadta a csapat 

tagjainak az okleveleket és a tárgyjutalmakat az iskolában.  

                                                                                         eRTé 

Rendezvények online módon 
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A minap egy ismerős hívta fel a figyel-

mem egy újság cikkre.  

Dr. Donauer Nándor neuro-

pszichológus, klinikai szakpszicholó-

gussal készült egy beszélgetés. 

Elmondása szerint nagyon sok az isko-

la éretlen gyermek. Sok szülő fordul 

értetlenül szakemberhez, hogy az óvó-

nő, vagy az iskola küldte oda, nem 

tudni, miért. A gyermek vizsgálata 

után kiderül, hogy a verbális, azaz szó-

beli képességei kitűnőek, feladatmeg-

oldásai jók. Viszont a finom kézmoz-

gások nem mennek. Bekerül az óvodá-

ba, az iskolába a gyermek és nem tud 

rajzolni. 

Ezt fejleszteni kell és lehet is. És ami e 

probléma hátterében áll? A rendkívül 

súlyos mozgás szegénység. Nem mo-

zog a gyerek, a kezével nem fog, nem 

illeszt, ez a grafomotorika, az íráskés-

zség nem alakul ki. Amikor észrevesz-

szük, hogy a keze ügyetlen, akkor 

olyan élethelyzetekbe kell hozni, ahol 

ez fejlődhet. Pl. tésztát gyúrogatni ve-

le, tört dióból a dióbelet kiszedegetni 

együtt, a hüvelykujj és a mutatóujj 

között magot pöckölni. 

A bal homloklebenyben van a 

grafomotoriumot meghatározó rend-

szer, ami majd az írásért felel, ezt kell 

időben fejleszteni. Amikor észrevesz-

szük, hogy nem megy az írás, hiába 

mondjuk, hogy szépen írjál, kerekítsd, 

nem tudja, mert nem alakult ki a kés-

zség. Az összes kézművességgel, ami 

fellelhető a gyermek körül, próbálkoz-

ni lehet. Ha a nagymama csipetkét 

csipked, meggyet magoz, vagy a nagy-

papa szegel, vonjuk be a gyereket is, 

had próbálkozzon.  

Köztudomású, hogy a kisbaba csecse-

mőkorban kúszik-mászik. Ez élettani 

fontosságú. Mégis sok szülő büszke 

arra, ha korán feláll és elindul a gyer-

mek. Sok esetben látjuk, hogy ez a 

kúszás-mászás kimarad. Azt is tudjuk, 

hogy ez mekkora károkat idéz elő. A 

mászó mozgás a jobb és a bal agyteke 

egyidejű, közös működése révén tud 

létre jönni. Például, ha egy csecsemő 

nagyon korán fel akar állni, akkor a 

lakásból egy időre el kell távolítani 

minden kapaszkodót, ahol fel tud állni 

a gyermek. Kellene, hogy másszon. 

Hangsúlyozza az orvos. 

A jobb-és balkezességről: ez a problé-

ma ott kezdődik, hogy a gyermek váll-

öve gyenge. Nem hintázott sokat, nem 

talicskáztak vele, nem kúszott-mászott 

jó sokat, amikor ott lett volna az ideje. 

Itt kell megemlíteni a számítógépes 

játékok veszélyeit. Nem a játékok té-

nyével van a baj, hanem a mértékkel. 

Meg kell határozni, mennyi ideig játsz-

hat, be kell tartani a gyermekkel az 

időt. Húsz perc után ki kell kapcsoltat-

ni a gyerekkel a játékot. Ez természete-

sen nem könnyű, de rendkívül fontos. 

Ezt is gyakorolni kell. És miért pont 20 

perc? Mert húsz perc után a gyermek 

időérzéke kikapcsol, és már nem tudja 

megmondani mennyit is játszott, negy-

ven percet vagy 4 órát. 

Nagyon fontos tényező a gyermek 

megfelelő éjszakai pihenése. Sok csa-

ládot lehet látni késő este a különböző 

programokon (múzeumok éjszakája, 

cirkuszok éjszakája, baráti összejövete-

lek, tűzijáték stb.) Az alvás első perió-

dusában a memóriarendszer írja át na-

gyon finoman lebontva és újra felépít-

ve, amit az óvodában, iskolában tanul. 

Az alvás második periódusában a moz-

gások, a szépírás, a táncolás, a gör-

deszkázás, kerékpározás stb. motoros 

mintái épülnek be és rögzülnek. Ha a 

gyermek nem alszik, akkor az alvásidő 

alatti érzelmi feldolgozások nem tör-

ténnek meg. Ez baj. 

Gyakran lehet látni, hogy az anyuka 

ölében a gyermekkel mobilozik. A pici 

nyúl felé, de az anyuka rá sem hederít 

a gyermekre. Így tanítjuk meg a gyer-

meket rosszul arra, hogy az arc, a 

szemkontaktus nem is fontos. Miköz-

ben az arc, a mimika, a mosoly élet-

szükséglet, és életszükséglet a folyto-

nos visszajelzés, hogy itt vagyok ne-

ked. A szülőnek példát kéne mutatni, 

hogy vannak szent percek, órák, na-

pok, hétvégék. Telefon, internet nélkül, 

szomszédolás és bulik nélkül, amikor 

csak a gyermeké az ideje. Hogy zavar-

talan legyen az együttlét. 

És hogy mit tanácsol az orvos? Kedves 

szülők! Érjetek rá a gyermekeitekre! 

                                        Horváth Anita 

Mozgásszegénység - Iskolaérettség 

– A koronavírus-járvány sajnos ellehe-

tetlenítette a megszokott működésün-

ket. Most is, ugyanúgy, ahogy tavasz-

szal, elmaradnak a gyűléseink, rendez-

vényeink, nincs semmi olyan összejö-

vetelünk, amelyeket évente, vagy ne-

gyedévenként rendszeresen meg szok-

tunk tartani. Így a névnapi köszöntők, 

a bálok is szünetelnek – tájékoztatott 

Simon Attiláné a Nyugdíjas Klub veze-

tője. 

– Még az őszi szigorítások előtt érez-

tem, hogy ilyen csoportosulásokat eb-

ben a korosztályban nem biztos, hogy 

jó ötlet megszervezni, hiszen mindnyá-

jan 65 év fölöttiek vagyunk. Addig, 

amíg lehetett, mentünk mindenhova. 

Egyeztettem Sándor Tibor polgármes-

ter úrral, aki szintén azt mondta, ha rá 

hallgatunk, akkor nem tartjuk meg a 

rendezvényeinket – említi Simon Atti-

láné. 

Ezért az októberben kihirdettem, hogy 

idén már semmiféle rendezvényünk, 

gyűlésünk nem lesz, és a karácsony 

előtti ünnepségünket sem fogjuk meg-

tartani, amit mindenki nagyon sajnál, 

mert ilyenkor egy kis forralt bor mel-

lett fejezhettük ki egymásnak jókíván-

ságaikat az ünnepek alkalmából. Ez 

tehát most nem lesz,– sorolta a Nyug-

díjas klub vezetője a népszerű, de idén 

elmaradó rendezvényeiket. 

Szeretnénk Kellemes ünnepet  

kívánni minden Támogatónknak,  

Barátunknak, Ismerősünknek!  

Simon Attiláné 

Nyugdíjas élet a koronavírus járvány idején 
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Kevés munka akad, mely nehezebb és 

veszélyesebb a bányászlétnél. A kezde-

ti időkben bizony sokan estek áldozatul 

hivatásuknak, ezért „jó szerencsét” 

kérve Istenhez fohászkodtak oltalo-

mért. Ehhez választották közvetítő 

szentjüknek Szent Borbálát. A hazai 

bányászat a 18. században jött létre. A 

mélyművelésű bányászat a 19-20. szá-

zadban alakult ki. Ekkor már Európa 

szerte ünnepelték a bányásznapot, a 

Borbála naphoz igazodva, minden év-

ben, a december 4-ét követő vasárna-

pon. Magyarországon a II. világhábo-

rút megelőzően a bányászok ünnepét 

az ország különböző pontjain eltérő 

időben tartották. 1951-től egységesen, 

az 1919. szeptember 6-án eldördült 

tatabányai csendőrsortűz, valamint az 

1950-es, nagy bányaszerencsétlenség 

áldozatai előtt tisztelegve, szeptember 

első vasárnapján emlékeznek meg e 

küzdelmes munka hőseiről. A hazai 

bányászat háttétbe szorulásával az ün-

nep más tartalmat kapott. Hagyomá-

nyát az egykori bányászok ápolják, 

emléket állítva a föld kincsének, a haj-

danvolt társaknak.  

Bányásztelepülés lévén, Kővágósző-

lősön ugyancsak tradíció a bányászok, 

a volt uránbányászat előtt való főhaj-

tás. Sajnos, a járványhelyzet idén nem 

tette lehetővé nagyszabású ünnepség és 

koszorúzási ceremónia tartását. Ám a 

település nem felejtette múltját. Kővá-

gószőlős Önkormányzatának képvise-

letében Sándor Tibor polgármester, és 

Varga Géza a Zsongorkő Baráti Kör 

elnöke Kővágószőlős valamennyi lakó-

ja nevében helyezte el a tisztelet virá-

gait december 4.-én délelőtt, a Bányá-

szati Múzeum udvarán a bányász szo-

bornál.  

Mi pedig csendben, az ünnepeltekre 

gondolva, kívánjunk „Jó szerencsét!” 

A Zsongorkő Baráti Kör Youtube  csa-

tornáján és az önkormányzat facebook 

oldalán egy rövid film is megtalálható 

az eseményről.                               eRTé 

Szent Borbála védje a bányászokat! 

A Baráti Kör november-decemberi 

közösségi programjai a pandémia erő-

södése miatt sajnos továbbra is elma-

radtak. Novemberi összejövetelünket a 

rendeletben meghatározott módon 

megtartottuk, reménykedve hogy ezu-

tán is lehetséges lesz. (Nem így tör-

tént). Ha más nem is, papírmunka 

ilyenkor is van. Egyesületünk vezető-

sége végezte adminisztratív fenntartó 

tevékenységét (egyeztetések, szerződé-

sek, év végi elszámolások, lezárások) – 

ebbe kikapcsolódásként a Mikulás na-

pi, önkormányzattal közös rendezvény 

is bőven belefért - ebbéli 

„szerepvállalásuk!”- alakításuk igazán 

remekül sikerült. Az ötletes, színes és a 

kapcsolattarás szűk kereteit, előíráso-

kat ügyesen kihasználó rendezvény 

volt - gyerekeink nagy örömére. Jó volt 

kicsit felemelni fejünket a járvány bú-

bánatos bugyrából. 

Az adventi hetek, a karácsonyvárás az 

egyik legjelentősebb ünnepi idősza-

kunk. Idén az ünnepkör szépségét a 

járvány lenullázta. A cikken gondol-

kodva a „Minden viszonyítás kérdé-

se” mondás jutott eszembe - amikor 

a tavalyi adventi esték fotóit tekin-

tettem át újra. 

 Az akkori megszólalásokban „a  

régmúlt karácsonyok ízét- illatát” fel-

idézve nosztalgiáztunk– bánkódva 

rohanó, anyagiassá váló világunkon. 

És most! Nézegetve a tavaly adventkor 

készült vidám hangulatot árasztó fotó-

kat, szívesen visszaugornék időben egy 

évet, azokhoz a „barátkozós, teázós - 

forraltborozós, hagymás zsíroskenyér-

pogácsa illatú” I-II-III-IV advent esté-

inkhez. Szerintem többen is velem 

tartanának. Így utólag visszagondolva, 

különleges hangulatú, a jóbarátságot 

erősítő esték voltak - évek alatt szab-

tuk, alakítottuk formáját, magunk ízlé-

se, igénye szerint. – Vajon értékeltük-e 

akkor kellőképpen amit már elértünk, 

amink volt… 

A COVID miatt, felekezettől szinte 

függetlenül, napjainkban a karácsony-

nak, egyáltalán már a megtartása is 

probléma. A távolságtartás okozta 

pszichés megterhelés, létszám és egyéb 

szabályok hatására, ott a félsz a nagy-

család, rokonság (főleg idős) tagjai 

között, hogy is lesz majd a szent este? 

A járványnak legsúlyosabb hatása saj-

nos ez, hogy a családok, közösségek 

eltávolodnak egymástól.  

A Baráti Kör szintjén is ezeket az ano-

máliákat tapasztaljuk. Szokták monda-

ni „az ember közösségi lény”! Ez most 

igazolódik is. Hiányoznak hosszú idő 

óta felépített közösségi rendezvényeink 

és a találkozások. Hála istennek, már 

sokunknál léteznek az ún. „okos eszkö-

zök” és igen innovatívan kezdünk mo-

zogni a közösségi terekben. A 

messengren jó kis „csetek” zajlanak, 

tudunk egymás ügyes-bajos dolgairól – 

„válámi ván” - de egy koccintás, egy 

kis „össztánc”(twist), egy kis közössé-

gi „karének” jó lenne már…  

Befejezésként mindenkinek jó egészsé-

get és a körülményekhez képest boldog 

karácsonyt kívánok. Vigyázzunk egy-

másra…                         Szurcsik József 

Tisztelt Kővágószőlősiek!  
A Zsongorkő Baráti Kör minden tagja 

és jómagam nevében szeretetteljes 

ünnepi készülődést, áldott karácsonyt, 

sikerekben gazdag Újévet és jó egés-

zséget kívánok!   

Varga Géza 

Ádvent melege 2020 - Zsongorkő Baráti Kör 

Borbála a bányászok, kohászok, tüzérek, 
tűzszerészek, ágyú- és harangöntők, a 
várak, erődök védőszentje, akit 
pálmaággal, toronnyal, kehellyel, 
könyvvel szoktak megörökíteni. A 
középkori városok puskaporos tornyát 
gyakran nevezték el Szent Borbáláról, 
hogy a szent segítsen megóvni a 

veszélyes anyagot a felrobbanástól. 
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K iad ja:   

Kővágószőlős Község Önkormányzata  
Kővágószőlős,  

Rákóczi F.  u.  34.  
 

Felelős kiadó:  
Sándor Tibor  
Kővágószőlős  
polgármestere  

Felelős szerkesztő:   
Rónai Tibor  

Hozzávalók 10 főre: 

Libazsír 0,1  kg 

Vöröshagyma 2 fej 

Fokhagyma 6-7 gerezd 

Libazúza 1,3kg 

Sárgarépa tisztítva 0,5 kg 

Gyökér tisztítva 0,25 kg 

Zöldborsó 0,25 kg 

Árpagyöngy 1 kg 

(helyettesíthető rizzsel, 

de így finomabb) 

Só 

Feketebors 

Csontleves, alaplé 2 liter 

 Elkészítés: 

A vöröshagymát és a 

többi zöldséget megtisz-

títjuk. 

A zsíron az összevágott 

hagymát üvegesre pirít-

juk, hozzáadjuk a meg-

tisztított, összevágott 

libazúzát. 

Fedő alatt sóval, borssal 

ízesítve kevés vízzel, 

azt  időnként pótolva 

puhára főzzük, ez kb 2-3 

óra. 

Az előző napon beázta-

tott árpagyöngyöt a csont 

alaplével, kevés sóval 

felrakjuk lassan főzni, 

hogy a lé bőven elfedje. 

A megtisztított, kockára 

vágott zöldségeket hoz-

zátesszük a zúzához, 1/4 

órát rottyantunk rajta, 

hogy a zöldségek roppa-

nósak maradjanak. 

A megfőtt alapanyagokat 

összeöntjük, ügyelve rá, 

hogy jó "szottyos" ma-

radjon, friss fokhagymát 

préselünk rá.  

Jó Étvágyat! 

Hires Péter ajánlásával 

Ludaskása sok zöldséggel 


